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Vášeň, nie cit 
Nesmieme si zamieňať vášeň s citom. Lebo keď ma človek vášeň v nejakej záľube, neznamená to, 

že neustále je nabudený alebo neustále niečo pociťuje. Znamená to ale, že ho niečo baví, zaujíma a 

to trvalo. Sústreďuje na to svoj život, rastie v tom, venuje sa tomu a prináša mu to veľké naplnenie 

a má v sebe túžbu po tom. Podobne muž k žene či žena k mužovi, je uchvátená tým druhým, túži 

po ňom, myslí na neho, hľadá v ňom svoje uspokojenie.  

Pre kresťana je vášňou Kristus a život a Ním, čiže kresťanstvo. Lebo kresťanstvo, to je život a 

Kristom. Sme ako zaľúbené dievča, ktoré je uchvátené svojim Milým. A hľa, On sám si ho zasnúbil 

v krste! Miluje ho a namiesto kytíc mu dáva svoje vlastné Telo a drahú Krv. To veru je dôvod k 

veľkej radosti, veď ako vyznávame a ako vraví sám Ježiš, Eucharistia je onou snubnou Zmluvou 

medzi nami a Ním, závdavkom Neba a blaženej Večnosti so Ženíchom! 

Ako teda vraví Apoštol, "zasnúbil som vás jednému mužovi, aby som vás odovzdal Kristovi ako 

čistú pannu. Bojím sa však, aby sa vaše zmýšľanie neskazilo a neodchýlilo" (2Kor 11, 2-3). Lebo 

teraz, už zasnúbená ale ešte nie vydatá, stojí panna - a ňou sme my - pred úlohou prichystať sa a 

pripraviť na manželstvo so Ženíchom. A toto nás napĺňa ďalšou vášňou - nie pocitmi, ale 

uchvátením veľkosťou toho, záľubou v tom, čo nás čaká a záujmom o to, na čo sa pripravujeme. 

Máme sa totiž stať bohom. Čujete? Bohom! Uvedomujete sú tú veľkosť? Dokážete si to predstaviť, 

že už za pár krátkych rokov, možno aj skôr, príde okamih Svadby Baránkovej, z nevesty sa stane 

manželka a z človeka sa stane boh, pretože Kristus "pripúta sa k svojej manželke a budú dvaja v 

jednom tele - toto tajomstvo je veľké; ja hovorím o Kristovi a Cirkvi" (Ef 5, 31-32)? Nože, skúste si 

to predstaviť! Skúste si seba takto predstaviť! Jedno s Kristom, milovaným, vytúženým, 

nádherným, krásnym, jasným, mocným, vznešeným, nadovšetko dobrým, tým najlepším - a vy 

bohmi po Jeho boku, oslávení Jeho slávou a pretvorení Jeho Veľkosťou?  

Odvážili sme sa uveriť. Odvážili sme sa uveriť Jemu i Jeho láske. Odvážili sme sa uveriť v osud, 

ktorý nám On pripravil a do ktorého nás pozval! 

Tak sa v nás dvíha oná vášeň. Ohromenie. Túžba. Záľuba. Záujem. Viac, než záujem! Skutočná 

dychtivosť po tomto osude, žiadostivosť po takomto Ženíchovi. Upriamenosť samého života. 

Všetko ostatné bledne - veď čo už by sa len mohlo vyrovnať tomuto? S rozkošou poznávame svojho 

Nastávajúceho. Na lôžku večer sa chvejeme sladkou túžbou a predstavou, že už čoskoro bude On, 

Syn Boha, náš, navždy náš a my Jeho. V modlitbe si šepkáme jeden druhému, srdce srdcu, v 

Eucharistii prežívame extázu spojenia, zasnúbenia, darovania sa nevesty Ženíchovi a Ženícha 

neveste. A chystáme sa. Učíme sa byť bohmi. Opúšťame všetko, čo nie je hodné bohov a čo je v 

rozpore s novým postavením, ktoré nás čaká. Túžime byť najlepšou nevestou a raz najlepšou 

manželkou pre Neho. Skutočným partnerom, skutočným spoločníkom a druhom, podobným 



Podobnému. V adorácii trávime s Ním svoj čas, hľadíme na Neho a nasávame do seba Jeho 

vznešenú podobu. Vo svete potom sa učíme, cvičíme, navykáme si vo všetkom myslieť, žiť, správať 

sa, hovoriť a konať ako On. Byť Mu podobní, aby sme s Ním mohli byť jedno telo.  

Toto je naša vášeň. Nie povrchný cit. Skutočná hlboká vášeň pre Krista, vášeň pre život s Ním, 

vášeň pre božstvo, vášeň pre Nebo. Vášeň, ktorá preniká našu dušu rovnako ako naše telo. Vskutku 

milujeme a vášnivo túžime po Ženíchovi a živote s Ním a učíme sa a pripravujeme na tento večný 

život s Ním "celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou silou" (Dt 6, 5). Presne ako 

nevesta, už zasnúbená ženíchovi a chystajúca sa na svadbu a ešte viac na nový život s ním po svadbe, 

keď definitívne opustí rodný dom, v ktorom teraz už len chvíľku býva, aby navždy odišla so svojim 

manželom.  

Je to jednoducho hlboké, vnútorné a bytostné: Toto chcem! Za týmto idem! Toto je môj život! 

Povedomie, ktoré mám. Môj osud. Moja voľba!  

Môže byť niečo jednoduchšie a 

logickejšie, ako spása? 
Keby nám Boh nebol na samom začiatku odpustil, bezvýhradne, bezpodmienečne, bez toho, aby 

sme z našej strany museli najprv čokoľvek urobiť, uveriť, obrátiť sa, či hocičo iné, len z čírej svojej 

milosti a milosrdenstva, nikdy by sa nestal človekom.  

Keby nebol zaplatil cenu Kríža, že totiž nás prijal takých, akí sme aj so všetkým zlom, hriechom a 

bolesťou každého jedného z nás a toto všetko zniesol a pretrpel ako cenu tejto jednoty, nikdy by sa 

nespojil s každým jedným z nás a Jeho Vtelenie by nám neprinieslo žiaden úžitok, žiadnu spásu.  

A keby nevstal z mŕtvych a nevystúpil do Neba, nebola by naša ľudská prirodzenosť s Ním 

vyzdvihnutá do Neba, aby v Ňom bola zbožštená.  

Ale Boh toto všetko urobil a dal nám tak možnosť žiť s Ním a v Ňom Jeho vlastný život Trojice, 

ktorým je dokonalá láska a dokonalá jednota osôb v Bohu.  

Teraz nás Ježiš pozýva a hovorí: Tak čo, kto chcete takto žiť? Kto túžite začať žiť nový život, po 

novom, inak ako doteraz? Život, kde budete všetci úplne jedno so mnou - z mojej strany mocou 

sviatostí krstu, birmovania a Eucharistie, z vašej strany podobnosťou, keď na naučíte myslieť, žiť a 

konať ako ja a so mnou a vo mne, plní môjho Ducha - a vo mne budete dokonale jedno aj navzájom 

trojičnou jednotkou lásky, na obraz Boha? Kto chcete takto žiť?  

Ak chcete, poďte a žite! Od toho je tu Cirkev a v nej farnosť a v nej malé spoločenstvá, ktoré čakajú 

na každého, kto chce takto nebesky žiť. Kto nechce, nech nechodí. Nie je to povinné, Nebo ani 

spása. Ale kto túži po Nebi, nájde ho už teraz v Cirkvi a kto túži žiť Večný Boží nebeský život, 

môže ho hneď teraz začať žiť v malom spoločenstve vo svojej farnosti a tak svoju túžbu naplniť! Je 



to len na vás! Chcete byť v Nebi? Tak doň vojdite! Chcete žiť Večný Boží Život? Tak ho žite! To 

je všetko.  

Ak sa rozhodneme, že spasení byť chceme, do Neba, čiže Cirkvi, vojdeme a Boží Večný Život, 

spočívajúci v krajnej láske, nulovom sebectve a stopercentnej jednote, začneme skúšať v malom 

spoločenstve vo farnosti žiť, zistíme, že to jednak ešte nevieme, jednak v sebe nosíme mnoho zlých 

návykov, postojov, názorov, predsudkov, strachov, zranení a čoho všetkého, čo nám bráni žiť to 

dokonale a úplne.  

Tak sa stávame deťmi a učeníkmi, žiakmi v Božej škole. Na zemi a vo svete sme mohli byť veľkí a 

skúsení ľudia, ale toto je pre nás úplne nové. V tomto novom Božom svete a v umení tohto nového 

Božieho Života, sme úplné nedochôdčatá. Vlastne musíme zabudnúť na všetko, čo sme sa doteraz 

naučili vo svete, lebo svetské vedomosti a svetské skúsenosti sú nám tu nielen nanič, ale 

často dokonca na prekážku. Ako hovorí Ježiš, že len "kto stratí svoj život pre mňa, nájde ho" (Mt 

10, 39), musíme sa aj my "znova narodiť" (Jn 3, 7). Musíme sa ako malé deti úplne odznova naučiť 

úplne novým postojom, pohľadom, novému prístupu k životu, svetu, k sebe navzájom, novým 

návykom, novým vzťahom, novému spôsobu života, lebo "kto je ... v Kristovi, je novým stvorením. 

Staré sa pominulo a nastalo nové" (2Kor 5, 17). Preto, keď sme si to uvedomili a pochopili to, 

dobrovoľne sme sa stali znovu deťmi pred Otcom a žiakmi pred Kristom, aby nás naučil byť bratmi 

a sestrami a jedným Telom v Trojičnej jednote Cirkvi jeden pred druhým.  

Modlitba, askéza, katechéza, liturgia, sviatosti, všetko má zmysel len tak a vtedy, ak to slúži tejto 

našej premene a nášmu učeniu sa stále viac a hlbšie v Nebi Cirkvi žiť v jej malom 

spoločenstve večný život jednoty lásky po vzore Trojice a skrze Krista v jednote Trojice, ako nám 

pripomína Katechizmus, že "posledný cieľ celého Božieho poriadku spásy je, aby stvorenia vstúpili 

do dokonalej jednoty Najsvätejšej Trojice. Ale už teraz sme povolaní na to, aby v nás prebývala 

Najsvätejšia Trojica. Pán totiž hovorí: „Kto ma miluje, bude zachovávať moje slovo a môj Otec ho 

bude milovať; prídeme k nemu a urobíme si uňho príbytok“ (Jn 14,23)" (KKC 260). 

A to je všetko. Celé kresťanstvo.  

Kto si Nebo a Boží Život vyvolil a žije ho v malom spoločenstve vo farnosti v Cirkvi a zamiloval 

si takto žiť, v Nebi aj ostane, naveky, nik ho odtiaľ nevyženie preč.  

A kto sa rozhodne, že sa mu to nepáči a žiť takto nechce a radšej bude žiť ďalej po svetsky, vo svete 

aj ostane. Nikto ho nebude (a ani nemôže) nútiť do Neba, kam nechce, ani nútiť žiť Boží Život, 

ktorý žiť nechce. Preto Boh ponechal časť Reality prostú seba i Neba, aby v tomto útočisku, Pekle, 

mohli navždy ostať všetci, ktorí v Nebi Boží Život žiť nechcú.  

Dá sa to povedať ešte nejako jednoduchšie? Existuje niečo prostejšie a logickejšie, než táto voľba 

a toto Božie dielo v jej pozadí? Niet tu nič, čo by sa nedalo pochopiť. Nebo je už na zemi a volá sa 

Cirkev. Večný život sa žije už na zemi a volá sa malé spoločenstvo. A to skutočné, pretože v Cirkvi 

sám Boh Kristus je prítomný, odetý samou Cirkvou ako svojom vlastným Telom a spája nás nielen 

navzájom, ale aj so sebou a v sebe mocou Eucharistie, keď nás predtým adoptoval v krste a v 



birmovaní nám dal Moc a schopnosť držať s Ním krok a konať Jeho skutky a diela vo svete i v 

spoločenstve.  

Cirkev je Nebo, malé spoločenstvo vo farnosti je cesta, večný život jednoty lásky žitý v ňom je cieľ, 

veď "podľa tohto sa dajú rozoznať Božie deti od detí diablových: kto nekoná spravodlivo, nie je z 

Boha; ani ten, kto nemiluje svojho brata. Lebo toto je zvesť, ktorú ste počuli od začiatku: aby sme 

jeden druhého milovali. … My vieme, že sme prešli zo smrti do života, lebo milujeme bratov. Kto 

nemiluje, ostáva v smrti. … Čo je láska, poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my 

sme povinní dávať život za bratov. … Podľa toho poznáme, že sme z pravdy, a upokojíme si pred 

ním srdce" (1Jn 3, 10-11.14.16.19). Čo na tom je ešte ťažké pochopiť?  

Viera zemitá 
"Veď stvorenie túžobne očakáva, že sa zjavia Boží synovia. … aby malo účasť na slobode a sláve 

Božích detí." (Rim 8, 19.21) 

"Túto slobodu nám vydobyl Kristus. Stojte teda pevne a nedávajte sa znova zapriahnuť do jarma 

otroctva." (Gal 5, 1) 

""Všetko smiem." Ale ja sa ničím nedám zotročiť." (1Kor 6, 12) 

Myslím, že tomu nevenujeme dostatočnú pozornosť. Chceme žiť kresťansky a divíme sa, ak sa nám 

to nedarí. Akoby ale aj mohlo, ak sa najprv nenecháme Kristom oslobodiť?  

Nie je to vo svojej podstate nič magické. Ján podstatu tejto slobody od sveta a všetkého v ňom 

lakonicky definuje takto: "Všetko, čo sa narodilo z Boha, premáha svet. A tým víťazstvom, ktoré 

premohlo svet, je naša viera. Veď kto iný premáha svet, ak nie ten, kto verí, že Ježiš je Boží Syn?" 

(1Jn 5, 4-5).  

Viera nám odhaľuje novú situáciu, v ktorej sme sa ocitli: 

"Pozrite, akú veľkú lásku nám daroval Otec: voláme sa Božími deťmi a nimi aj sme." (1Jn 3, 1) 

"Ale ak sme deti, sme aj dedičia: Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, ak s ním trpíme, aby 

sme s ním boli aj oslávení. A myslím, že utrpenia tohoto času nie sú hodny porovnávania s budúcou 

slávou, ktorá sa na nás má zjaviť." (Rim 8, 17-18) 

"Teda už nie ste cudzinci ani prišelci, ale ste spoluobčania svätých a patríte do Božej rodiny." (Ef 

2, 19) 

Ak toto prijmeme, ak tomuto uveríme, že to naozaj tak je - tak sme konečne schopní dať zbohom 

každej žiadostivosti po čomkoľvek pozemskom i každému strachu z čohokoľvek pozemského. Sme 

konečne slobodní s radosťou a rozkošou ducha byť tým, čím už z Božej milosti sme: synmi a 

dcérami Boha, schopnými dokonalosti a svätosti - práve preto, že nás Kristus oslobodil, "veď zákon 



Ducha, ktorý dáva život v Kristovi Ježišovi, oslobodil ťa od zákona hriechu a smrti" (Rim 

8, 2). Autotelický život, B-hodnoty, zmysel a transcendencia, vzťahy,... všetko, čo psychológia 

objavuje ako kamienky, z ktorých je postavená veža ľudského šťastia, sa tu, v Kristovi, stávajú 

titanskými kameňmi Božieho Mesta a Kráľovstva a v ňom všetko dosahuje svoju plnosť a 

maximálnu intenzitu, krásu, rovnováhu, harmóniu, súlad,... dokonalosť.  

Kým veríme, sme slobodní a voľní a schopní tohto Božieho Života v dokonalosti a láske. Je to 

vrchol rozkoše, takto byť a žiť a stále viac sa stavať tým, osvojovať si to, čo nám už bolo darované 

a k čomu sme vyvolení.  

Ak sa viera vytratí, vráti sa beznádej a smútok. Potom sa vrátia aj žiadostivosť i strach. Potom sme 

zase otroci. "A otrok neostáva v dome navždy; navždy ostáva syn" (Jn 8, 35) - pretože otrok vo 

svojej neslobode nedokáže žiť slobodu a slávu Božích detí. Nedokáže žiť dokonalosť Neba, opojný 

adrenalín svätosti a víťazstva tvárou v tvár celému svetu, ba samému Zlému! Miesto toho je 

otrokom hladu, smädu a strachu a ten ho ovláda, ten je jeho bohom, ktorého sa bojí, ktorého uctieva 

a ktorému slúži.  

"Napísal som vám, deti: Poznali ste Otca. Napísal som vám, otcovia: Poznali ste toho, ktorý je od 

počiatku. Napísal som vám, mládenci: Ste silní, Božie slovo ostáva vo vás a premohli ste Zlého. 

Nemilujte svet, ani to, čo je vo svete. Ak niekto miluje svet, nie je v ňom Otcova láska." (1Jn 2, 14-

15) 

Táto viera musí byť vskutku telesná. Nesmie to byť len nejaká príjemná myšlienka počas modlitby, 

rozjímanie či adorácie. Musí preniknúť samo naše telo, naše údy, sám náš život zvnútra rovnako 

ako zvonka. Vnútro je na povrchu, kontemplácia dosahuje dokonalosť v konaní a človek sa musí 

stať "duchovný až do tela", ako píše veľký Augustín. Je veľké pokušenie, zameniť modlitbu za 

snívanie a príjemné fantazírovanie. Skutočná modlitba je ale zemitá a konkrétna ako mäso a kosti, 

ako skaly a voda, ako život sám. Kresťanstvo sa neodohráva v pocitoch a myšlienkach, ale tu, 

vonku, na povrchu, v hmotnej realite, v našom hmotnom tele uprostred hmotného sveta, v 

"hmotnom" čase, na pohľad profánnom okamihu tu a teraz - predsa posvätnom a svätom, pretože v 

ňom sme, v ňom je Boh, v ňom prúdi život, v ňom a len v ňom sa uskutočňuje naše zbožštenie. Toto 

vidieť znamená kontemplovať. Tu je hmotne prítomný sám Kristus Boh, v Tele Cirkvi, v Tele 

Eucharistie, prenikajúci všetko stvorenie: "Rozštiep drevo a budem tam, nadvihni kameň a nájdeš 

ma" (mimobiblický výrok Ježiša Krista). 

Táto viera a jej sloboda od každej žiadostivosti i od každého strachu nás robí slobodnými aj od 

všetkých ľudí a ľudských ohľadov a strachu z mienky iných a ich súdov - veď "chcem si teraz 

nakloniť ľudí alebo Boha? Alebo sa usilujem páčiť sa ľuďom?" (Gal 1, 10). Už veru nie! Ak veríme, 

toto je už za nami, sme slobodní!  

Je to tiež sloboda od strachu z neúspechu, zo zlyhania, ktorá nás tak často spútava a plní beznádejou 

- až natoľko, že sa bojíme vôbec niečo začať. Vieme totiž, že "Boh nám vždy dáva víťazstvo v 

Kristovi" (porov. 2Kor 2:14). A nech už vyzerá akokoľvek, podľa našich očakávaní alebo nie, na 

náš spôsob alebo nie, vždy je to víťazstvo.  



Viera, sloboda a radosť, tieto tri. Vždy sú spolu a to tak isto, akože vedú neomylne k dokonalosti a 

sláve Božieho synovstva. Presný opak nevery, otroctva a smútku, ktoré vedú k beznádeji a porážke. 

Kontemplácia nachádza svoje zavŕšenie v konaní a konanie sa stáva kontempláciou a 

oboje prúdi spoločne v jedinej celistvej dokonalosti. Buď si synom Boha tu a teraz, v tom, čo práve 

robíš, bár je to aj na pohľad len akási banalita - alebo ním ešte nie si vôbec. Ak nedokážeš vypiť 

pohár vody ako Boží syn, ako by si mohol ako syn konať iné, väčšie veci?  

Tajomná výmena 
Toto je ústredná idea Evanjelia a celého kresťanstva: Tajomná (v zmysle mystéria) výmena medzi 

Bohom a človekom. Už v Písme ju nachádzame znova a znova, napríklad: 

"Veď poznáte milosť nášho Pána Ježiša Krista, že hoci bol bohatý, stal sa pre vás chudobným, aby 

ste sa vy jeho chudobou obohatili." (2Kor 8, 9) 

"Toho, ktorý nepoznal hriech, [Krista, Boh] za nás urobil hriechom, aby sme sa v ňom stali Božou 

spravodlivosťou." (2Kor 5, 21) 

Boh sa stal človekom, aby sa človek stal Bohom. Boh zostúpil z Neba na zem, aby človek mohol 

zo zeme vystúpiť do Neba. Boh zomrel, aby človek ožil.  

Boh uskutočnil dielo spásy tak, že sa stal všetkým tým, čím je každý jeden človek - všetkým tým, 

čím som ja. Hoci "Boh je svetlo a niet v ňom nijakej tmy" (1Jn 1, 5), vzal na seba môj hriech a v 

Kristovi sa "stal hriechom", mojim hriechom, aby som sa ja mohol v Ňom stať Jeho svätosťou a 

byť zbožštený.  

Ja prijímam z mojej strany spásu tým, že sa rozhodujem uskutočniť na sebe tú druhú polovicu, stať 

sa Bohom, stať sa Ním - tým, že sa Mu vo všetkom pripodobním.  

Ak sa umelec - alebo ešte viac tajný agent, lebo jemu nejde len o úspech či neúspech, ale o život 

- snaží predstierať, že je nejaký iný človek alebo patrí do iného národa, dlho a dôkladne to študuje, 

zo všetkých strán a do hĺbky, do najmenších detailov, aby sa mu to dostalo doslova pod kožu a on 

mohol napodobniť, ba viac, doslova sa stať tým, koho napodobňuje. My takto pristupujeme ku 

Kristovi. Študujeme Ho, do hĺbky a detailne. V Písme o Ňom čítame a počúvame Jeho slová. V 

rozjímaní o nich uvažujeme, analyzujeme ich. V modlitbe s Ním v srdci dlho a veľa hovoríme, 

vlastne viac počúvame. V adorácii na Neho pozeráme a vpíjame sa do Jeho čŕt a do toho, čo sa nedá 

odovzdať ani vyjadriť slovami. Usilujeme sa porozumieť, čo znamená byť Bohom, Jeho oddelenosti 

od sveta, ktorá je základom pre Jeho prítomnosť vo svete, tomu, ako Boh uvažuje, ako vidí veci, 

ľudí svet, ako k tomu pristupuje, ako koná, ako sa správa, ako hovorí - aby sme Ho mohli dokonale 

napodobniť, ba viac, aby sa nám to dostalo tak pod kožu, že sa Ním nakoniec staneme, bohmi na 

podobu Boha, pretože "stvoril Boh človeka na svoj obraz, na Boží obraz ho stvoril" (Gn 1, 27) a 

preto mu mohol otvorené povedať: "Ste bohmi, všetci ste synmi Najvyššieho" (Ž 82, 6) – a týmto 

byť znamená byť človekom. 



Znamenie synovstva 
Ježiš nám dal rôzne kritériá – výstupné štandardy, povedané dnešnou rečou – podľa ktorých 

môžeme súdiť sami seba, či už sa zaradzujeme medzi tých, "čo sú uznaní za hodných tamtoho veku 

a zmŕtvychvstania" (Lk 20, 35). 

Jednými sú samotné blahoslavenstvá. Iné kritérium Ježiš definuje, keď hovorí: "Nové prikázanie 

vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj vy vzájomne milovali, ako som ja miloval 

vás.  Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak sa budete navzájom [takto] milovať" (Jn 

13, 34-35). 

Ďalšie spomína hneď v dvoch podobách, ale spoločnom význame: 

"Milujte svojich nepriateľov a modlite sa za tých, čo vás prenasledujú,  aby ste boli synmi svojho 

Otca, ktorý je na nebesiach. Veď on dáva slnku vychádzať nad zlých i dobrých a posiela dážď na 

spravodlivých i nespravodlivých." (Mt 5, 44-45) 

"Ak robíte dobre tým, čo vám dobre robia, akúže máte zásluhu? Veď to isté robia aj hriešnici.  A ak 

požičiavate tým, od ktorých to dúfate dostať naspäť, akúže máte zásluhu? Veď aj hriešnici 

požičiavajú hriešnikom, aby dostali naspäť to isté.  Ale milujte svojich nepriateľov, dobre robte, 

požičiavajte a nič za to nečakajte! Tak bude vaša odmena veľká a budete synmi Najvyššieho, lebo 

on je dobrý aj k nevďačným a zlým.  Buďte milosrdní, ako je milosrdný váš Otec!"  (Lk 6, 33-36) 

Aká matka, taká Katka, aký otec, taký syn, hovorí príslovie a Ježiš súhlasí. Znakom toho, že sme už 

„prešli na druhú stranu“ zo smrti do života a stali sme sa synmi Boha je aj v tom, že 

"napodobňujeme Boha ako milované deti" (porov. Ef 5, 1), lebo v tom je podstata a všeobecne 

povaha synovstva: napodobniť Otca a pokračovať ako dedič v jeho diele. Syna poznáte podľa toho, 

že je ako otec. O synoch Boha to platí tiež. Sme totiž "Boží dedičia a Kristovi spoludedičia; pravda, 

ak s ním trpíme, aby sme s ním boli aj oslávení" (Rim 8, 17) – čiže ak spolu s Kristom ako synovia 

a dcéry aj konáme. 

Ale je v tom ešte niečo: Iba synovia a dcéry Boha niečo takéto dokážu! 

Ako svetskí ľudia delíme iných ľudí na priateľov a nepriateľov, príjemných a nepríjemných, 

dôležitých a ľahostajných, užitočných a neužitočných, dobrých a zlých - podľa toho, nakoľko 

napomáhajú alebo prekážajú našim svetským túžbam a ambíciám, alebo nakoľko ohrozujú nás, náš 

majetok, náš život, pohodlie, ciele, ambície,...  

Milovať nepriateľov znamená, že už viac takto ľudí nedelíme.  

To je ale možné len vtedy, ak žijeme skutočnú apatheiu od všetkého svetského a nemáme už vo 

svete nič, po čom by sme dychtili a teda aj bojovali, často s inými ľuďmi; a skutočnú bezstarostnosť, 

kedy sa už ničoho, čo nám môže svet spôsobiť, nebojíme a dokonca keby nám aj niekto ublížil na 

tele alebo na majetku, už nás to netrápi, pretože, ako vraví Pavol, "svoj život si však veľmi necením, 

len aby som dokončil svoj beh a službu, ktorú som dostal od Pána Ježiša" (Sk 20, 24). Takto dokážu 



ale žiť len a jedine synovia a dcéry Boha, ktorí sa už zo sveta odsťahovali a presťahovali sa do Neba 

a Božieho Kráľovstva (hoci telom ešte nakratúčko zostávajú na zemi) – a preto sú už slobodní od 

všetkého svetského, vrátane svojho svetského a pozemského života. Nemajú už viac dôvod deliť 

ľudí na priateľov a nepriateľov ani nijako inak. Tak, ako to hovorí Ježiš, keď v Lukášovom 

Evanjeliu po slovách "buďte milosrdní, ako je milosrdný váš Otec" (Lk 6, 36) plynulo pokračuje 

"Nesúďte a nebudete súdení. Neodsudzujte a nebudete odsúdení! Odpúšťajte a odpustí sa vám.  

Dávajte a dajú vám: mieru dobrú, natlačenú, natrasenú, vrchovatú vám dajú do lona. Lebo akou 

mierou budete merať vy, takou sa nameria aj vám" (Lk 6, 37-38). Už viac nesúdime ľudí podľa 

toho, či nám pripadajú ako priatelia alebo nepriatelia ani nijako inak, neodsudzujeme nepriateľov, 

pretože už na to viac nemáme žiaden dôvod. Naopak, sme milosrdní voči všetkým úplne rovnako. 

A k tomuto aktívnemu, vernému a oddanému milosrdenstvu schopnému aj obety máme tiež dôvod, 

plynúci práve z nášho synovstva: Náš Otec je taký, aj my sme takí. "Môj Otec [takto] pracuje 

doteraz, aj ja [takto] pracujem" (Jn 5, 17), hovorí Ježiš a my to opakujeme po Ňom, lebo v tomto 

naše synovstvo spočíva: konať skutky a diela Otca, byť ako Otec.  

A tak jedným aj druhým – tým, že napodobňujeme Otca i tým, že sme niečoho takého vôbec schopní 

– potvrdzujeme, že sme už naozaj veriaci, obrátení ľudia, presťahovaní synovia a dcéry Boha, nášho 

Otca. Naozaj tým sme – synmi a dcérami Boha, ktorí sú milosrdní aj k nepriateľom, pretože ľudí 

na priateľov a nepriateľov jednoducho už viac nedelia, nemajú na takéto delenie ako do Kráľovstva 

presťahované deti Boha už žiaden dôvod.  

To je to svetlo, o ktorom vraví Ježiš, že "nech tak svieti vaše svetlo pred ľuďmi, aby videli vaše 

dobré skutky a oslavovali vášho Otca, ktorý je na nebesiach" (Mt 5, 16). Nerobiť žiadne rozdiely 

medzi ľuďmi a pre všetkých byť otcom a bohom na obraz Otca a Boha, milosrdnými a vernými na 

obraz Milosrdného a Verného, skutočne milovať (a nie iba tolerovať, nepriať zlé, nepomstiť sa) 

nielen priateľov, ale bez rozdielu aj nepriateľov, aj tých, ktorí nám ubližujú – to je niečo tak 

neľudské a nadľudské, že každému je hneď jasné, že toto je dielo Boha a preto namiesto aby nám 

povedali "si taký dobrý človek" "velebia Boha a hovoria: "Veľký prorok povstal medzi nami" a: 

"Boh navštívil svoj ľud."" (porov. Lk 7, 16).  

... pretože nám na nich záleží! 
"My vieme, že sme prešli zo smrti do života, lebo milujeme bratov. Kto nemiluje, ostáva v smrti." 

(1Jn 3, 14) 

Láska k blížnemu. Príkaz. Charakteristický znak kresťana a kresťanstva.  

Často hovoríme: Veď hej, ja mám rád všetkých ľudí. Nikomu nič zlé neprajem, nikomu nič zlé 

nerobím, ak treba, pomôžem... Toto ale nie je láska! Toto je definícia povinnosti. Takto by svoju 

prácu definoval hoci aj predavač v obchode: prajem si, aby zákazníci boli spokojní, nerobím im zle, 

ak treba, poradím, obslúžim... Znamená to, že predavač zákazníkov miluje? Nie. Robí si svoju 

prácu, aby dostal výplatu. Často na lásku k ľuďom pozeráme ako na povinnosť, ktorú si musíme 



splniť, aby sme mohli do Neba. Netrháme sa v nej. A keď už to príde, tak nejaký ten dobrý skutok 

urobíme, veď sa to na kresťanov patrí... A spokojní sa rýchlo vytratíme, aby tých skutkov náhodou 

nebolo treba urobiť viac...  

Láska znamená, že sa o druhých skutočne zaujímame. Sú nám blízki. Drahí. Oni sami osebe. Bez 

ohľadu na to, či práve niečo potrebujú alebo nie. Láska je vzťah a postoj. Prejavuje sa skutkom, ako 

hovorí autor Stephen Covey, láska je sloveso, ale prv, než sa láska stane činom, musí byť týmto 

postojom.  

Prečo by sme mali mať tento postoj voči ľuďom okolo nás, prečo by nám mali byť drahí, milí, 

dôležití, prečo by sme sa mali o nich osobne zaujímať, mať voči nim tento vzťah blízkosti?  

Kvôli Kristovi? On sa o nich zaujíma a sú Mu takto blízki. Až tak, že vzal na seba aj ich hriechy a 

trpel aj za nich len preto, aby im umožnil žiť s Ním naveky v Nebi. On je ich priateľom a nie 

hocijakým! Koľko priateľov by urobilo pre vás to, čo On urobil pre nich? Ak Jemu na nich tak 

záleží - potom priateľ môjho Priateľa je aj mojim priateľom! Ak Ježiš chce, aby s Ním naveky žili 

v jednej Rodine Neba - a ja v nej chcem žiť tiež - potom sú to moji noví súrodenci, s ktorými budem 

v Nebi žiť, naveky. Teším sa na nich? Sú mi blízki?  

Ale čo ak sú zlí? No, potom mám pred sebou jedinečnú šancu "oplatiť" Kristovi Jeho lásku ku mne 

- tým, že zachránim Jeho priateľa, človeka, ktorý je Mu vzácny a drahý, až tak, že za neho prelieval 

Krv.  

A potom je tu druhý dôvod. Učíme sa byť bohmi. Po vzore Otca sa učíme byť otcami a matkami 

ľuďom okolo seba. To znamená, pozerať na nich rovnako ako Boh. S rovnakým záujmom. Pretože 

nám na nich rovnako záleží, sú nám rovnako drahí a vzácni, ako sú Bohu ako sme my sami Bohu. 

Preto ten Ježišov príkaz: "Nové prikázanie vám dávam, aby ste sa milovali navzájom. Aby ste sa aj 

vy vzájomne milovali, ako som ja miloval vás. Podľa toho spoznajú všetci, že ste moji učeníci, ak 

sa budete navzájom milovať" (Jn 13, 34-35). Čomu sa učia učeníci Boha? Umeniu byť bohmi. "Boh 

je láska" (1Jn 4, 8) a preto sa učia byť láskou ako Boh. Presne toto Ježiš hovorí: Ja som Boh a 

milujem vás až do krajnosti, až na smrť. Tak teraz, učeníci moji, sa naučte aj vy milovať jeden 

druhého. Dokonca urobil špeciálne gesto, aby im to navždy vštepil do mysle: 

"Keď im umyl nohy a obliekol si odev, znova si sadol k stolu a povedal im: "Chápete, čo som vám 

urobil? Vy ma oslovujete: “Učiteľ” a: “Pane” a dobre hovoríte, lebo to som. Keď som teda ja, Pán 

a Učiteľ, umyl nohy vám, aj vy si máte jeden druhému nohy umývať. Dal som vám príklad, aby ste 

aj vy robili, ako som ja urobil vám." (Jn 13, 12-15) 

Ján nám toto už len opakuje: "Teraz ťa, pani, prosím —  ale nie akoby som ti písal nové prikázanie, 

len to, ktoré sme mali od začiatku —  , aby sme jeden druhého milovali" (2Jn 1, 5). "Čo je láska, 

poznali sme z toho, že on položil za nás svoj život. Aj my sme povinní dávať život za bratov" (1Jn 

3, 16). Toto je naša úloha, naše poslanie, zmysel nášho kresťanstva na zemi: naučiť sa byť bohmi. 

Preto Ján rovno a otvorene hovorí, že "podľa tohto sa dajú rozoznať Božie deti od detí diablových: 

kto nekoná spravodlivo, nie je z Boha; ani ten, kto nemiluje svojho brata. Lebo toto je zvesť, ktorú 

ste počuli od začiatku: aby sme jeden druhého milovali" (1Jn 3, 10-11). Ak nie sme ako Boh, 



dokonca sa ani neusilujeme zo všetkých síl takými byť - potom nie sme učeníkmi Krista, nepatríme 

Bohu a sme stále v smrti, stále sme deti diabla a sveta a nie Boha a Kráľovstva.  

Na myseľ my prichádza sv. Maximilián Kolbe a jeho obeta za jedného konkrétneho človeka. 

Nepýtal sa, čo ak, ak prežijem, budeme môcť vykonať ešte veľa dobrého? Nebude to škoda, takto 

zahodiť svoj život, kvôli jednému človekovi? Ktorý možno nakoniec aj tak neprežije? Veď v 

budúcnosti by som mohol toho toľko vykonať... Miesto toho za neho dal život. Z úplne prostého 

dôvodu: bol mu drahý a blízky. Bol mu bratom a priateľom. Synom ako otcovi po vzore Otca. Nič 

iné neriešil. Urobil tú pre kresťana najprirodzenejšiu vec na svete: dal život za milovaného.  

Seriál poľského autora Straczynského Babylon 5 v jednej svojej epizóde rieši, podľa čoho možno 

spoznať, že niekto je vyvoleným vodcom a lídrom ľudí. A odpovedá, že tým znakom je ochota 

položiť svoj život za jedného človeka: "Niet väčšej lásky, než keď niekto položí život za svojho 

brata. Nie pre milióny, nie pre slávu, nie pre česť – pre jediného človeka, v temnote, kde niet nikoho, 

kto by to videl!“ Presne toto je znak boha na obraz Boha, otca na obraz Otca, spaseného človeka a 

kresťana na obraz Krista, ktorého učeníkom je a od ktorého sa presne tomuto učí.  

Prvým krokom bude, naučiť sa vidieť ľudí. Skutočne ich vidieť. Začať sa o nich zaujímať. 

Spoznávať. Zbližovať. Pretože sme sa rozhodli, že sú nám vzácni, že nám na nich záleží, že sú pre 

nás dôležití, oni osobne, ako osoby, kvôli sebe samým. To je tajomstvo života Neba. To je podstata 

kresťanstva. Takto sa nakoniec rodí aj spoločenstvo Cirkvi, zhmotnené vo farnosti, spoločenstve 

malých spoločenstiev. Inak to ani byť nemôže!  



DVOJAKÝ METER KATOLÍCKEJ CIRKVI  
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… alebo o tom, prečo žiaden štát nemôže stáť na evanjeliových základoch. 

K napísaniu tohto textu ma v konečnom dôsledku pohla kontrover-
zia ohľadom pápežovho výroku, citujem: „Potrebujeme vytvoriť 
zákon o občianskom spolužití, (homosexuáli) majú právo na 
zákonné krytie. Obhajoval som to…“  

Hneď na začiatku vyhlasujem rovno a otvorene: Katolícka Cirkev 
má dvojaký meter. Vždy mala dvojaký meter, vždy bude mať 
dvojaký meter a nemôže inak, než mať dvojaký meter. 

Začnem slovami kardinála Tarancona: „Bolo by nesprávne, keby 
dnešná Cirkev chcela vnútiť katolícku morálku svetu. Bez Božej 
milosti nie je možné, aby niekto žil katolícku morálku, nieto ešte 
aby ju prijal.“ Nie je prvý, kto to hovorí. Veľký teológ, Anjelský 
Doktor  Tomáš Akvinský na margo slov sv. Písma, že Kristus „nás 
urobil súcich za služobníkov Novej zmluvy, a nie litery, ale Ducha; 
lebo litera zabíja, kým Duch oživuje“ (2 Kor 3,6) píše: „Literou 
musíme chápať písaný zákon, zvonka daný človeku, dokonca aj 
morálne princípy obsiahnuté v evanjeliu. Preto aj litera evanjelia 
by zabila, keby nebolo vnútornej prítomnosti uzdravujúcej milosti 
viery (gratia fidei sanans).“  

Ak sa nad tým zamyslíme, nie je to nič nové pod slnkom. 
V skutočnosti takmer všade existuje podobný dvojaký meter. 
Zoberte si napríklad šport! 

Poznáte Arnolda Shwarzeneggera, veľký nabúchaný svalovec, 
legendárny kulturista. Počas prezidentovania amerického prezi-
denta Georgea Busha st. bol členom prezidentskej Rady pre fyzickú 
zdatnosť a šport. V roku 1990 osobne viedol Výročný veľký ame-
rický tréning priamo na trávniku Bieleho domu, kde predcvičoval 
a cvičil s množstvom ľudí, ktorí si prišli s ním pred Biely dom 
zacvičiť. Arnold bol nadšený, spokojný a nepochybne ich všetkých 
pochválil. A teraz prichádza to hlavné: 

 Keby niekto takto cvičil v posilovni, kam chodil Arnold a jeho 
priatelia Franco Columbo či Tom Platz alebo Lou „Hulk“ Ferrig-
no cvičiť, tak by nad jeho „tréningom“ od smiechu popadali na 
zem. Pred Bielym domom ale Arnold ľudí za rovnaký tréning 
pochválil. 

 Keby bol chcel, aby ľudia na trávniku pred Bielym domom 
odcvičili jeho vlastný bežný tréning, najskôr by pritom zomreli – 
niektorí doslovne. Arnold a priatelia ale takto trénovali bezmála 
denne! 

Odpoveď, prečo to tak je, poznáme: nemôžete porovnávať bežného 
človeka s profesionálnym špičkovým športovcom! To, čo je pre 
prvého riadny tréning, je pre druhého ľahká rozcvička, ani sa 
nezapotí. A to, čo je pre neho bežná denná rutina, je pre toho 
prvého nadľudský výkon, ktorý je vysoko nad jeho sily a možnosti 
a ak sa oň pokúsi, tak ho to možno už v prvej tretine zabije…  

No a teraz sa vráťme k Cirkvi. Aj tu sú dve skupiny ľudí, ktorí sa 
od seba podstatne líšia: 

 kresťania, obzvlášť katolíci, nadopovaní Duchom Svätým, 
vyživovaní Chlebom z Neba, posilňovaní sviatosťami, dokonca by 
sme povedali „geneticky modifikovaní“ (na duchu, samozrejme) 
pretvárajúcou a zbožšťujúcou milosťou posväcujúcou v krste, 
denne posilňovaní modlitbou, denne konzultujúci s Bohom, vedení 
pod kvalifikovanými trénermi – kňazmi, biskupmi a inými 
v Cirkvi – s vedomosťami a poznatkami, navyše už nejaký ten rok 
trénujúci týmto spôsobom, takže už vymakaní a navyknutí na 
tréning s Bohom a na kresťanský nebeský spôsob života vôbec; no 
a potom tu sú 

 bežní nekresťania, ktorí nič z toho nemajú, nepoznajú, nie sú na 
nič podobné navyknutí a ani nič podobné nedokážu – a keby sa 

o to bez všetkej tej podpory pokúsili, zlomilo by ich to, možno 
zabilo, ale každopádne by to bolo vysoko a ďaleko nad ich sily. 

Niekedy máme sklony toto prehliadať. Ralph Martin hovorí: 
„Kresťanská viera má svoje jadro a východiskový bod v uznaní 
živej Kristovej prítomnosti v životoch jeho nasledovníkov. Kresťan-
ský život nie je primárne morálkou, nie je filozofiou, nie je socioló-
giou, nie je politikou. Zaiste, toto všetko sa predpokladalo 
v oficiálnom učení Cirkvi - v mnohých prípadoch to však nebolo 
dostatočne jasné. Následkom toho sa kresťanské podanie v našej 
kultúre príliš často vystavovalo forme redukcionizmu, ktoré sa z 
neho pokúsilo urobiť najmä morálku alebo sociológiu, alebo 
filozofiu či politiku.“ 

Sme v pokušení presadzovať „kresťanské hodnoty“ do politiky 
a pre celú spoločnosť, pretože sú správne – a v tom máme pravdu. 
Lenže, sú nielen správne, ale pre neveriacich a s Kristom v Božej 
milosti nežijúcich neobrátených ľudí aj úplne a dokonale neusku-
točniteľné! Jednoducho, nie je možné očakávať od nekresťanov, 
žijúcich mimo Božej milosti to, čo dokážu kresťania len a jedine 
vďaka Božej milosti a Kristovi, ktorý v nich cez Ducha Svätého 
mocne prebýva!  

V skutočnosti návodom pre svetskú spoločnosť je Starý Zákon a 
Desatoro. Ono je morálnym minimom, ktoré je uskutočniteľné pre 
každého človeka na svete: Nezabúdaj na Boha, na zmysel svojho 
života. Neupracuj sa k smrti, o tom život nie je. Chráň rodinu. 
Nezabíjaj. Nekradni. Nesmilni. Neklam, nepodvádzaj, ale dodrž, čo 
si sľúbil. Neprepadni chlipnosti, lakomstvu a závisti. To sa dá. Štát 
vybudovaný na týchto základoch bude dobrý, spravodlivý a bude 
dlhodobo prosperovať.  

Pre kresťana je to málo. Kresťan usiluje o vyššie méty, než len 
dobrý pozemský život a pozemská prosperita. Tak ako bežnému 
človekovi stačí ísť si zabehať, ale na víťazstvo vo svetovom šampi-
onáte je to smiešne málo, tak aj pre svetský život to stačí, ale ak 
usilujeme o Nebo, je to smiešne málo, tam je potrebné viac, ako 
učí Písmo: „Usilujte sa […] o svätosť, bez ktorej nik neuvidí Pána“ 
(Hebr 12,14). Na prosperujúci štát stačí byť dobrým a slušným 
občanom a viac bez Božej posväcujúcej milosti, daru Ducha 
Svätého, ani možné nie je. Na Nebo je potrebná svätosť – ovocie 
našej spolupráce s Božou milosťou, s Duchom Svätým.  

Preto má Cirkev dvojaký meter. Musí mať! Keď hovorí  k svetu, 
hovorí na úrovni Starého zákona a hovorí o pravidlách, ktoré sú 
záväzné pre bežných ľudí mimo Cirkvi. Keď hovorí ku kresťanom, 
hovorí na úrovni Evanjelia a hovorí o podmienkach spásy a Neba, 
ktoré sú bez zvláštnej Božej milosti pre človeka zhola nemožné. 
Ako príklad si vezmite napríklad zásady ‚spravodlivej vojny‘. Pre 
svet by bolo skvelé, keby ich každý v krajnom prípade vojnového 
konfliktu dodržiaval. Bolo by ale smiešne považovať ich za pravid-
lo pre život cirkevného spoločenstva – rovnako ako by bolo naivné 
vyžadovať od štátu sebaobetovanie sa z lásky ako u mučeníkov. 

Cirkev a svet sa nikdy nezlejú dohromady. Cirkev bude vždy 
ostrovom z iného Vesmíru, Božieho, uprostred cudziny sveta. Preto 
musí vždy používať dve metre, dva rôzne štandardy – jeden na 
neveriaci svet, neschopný svätosti, a jeden na seba a kresťanov. 

No a to je aj prípad pápežovho výroku. Usmernenie Vatikánu k 
nemu končí vetou: „Preto je zrejmé, že pápež František sa zmienil 
o určitých štátnych ustanoveniach, určite nie o doktríne Cirkvi, 
opakovane potvrdzovanej v priebehu rokov“. Inými slovami: 
Všetci vieme, ako v podobnej situácii budú žiť a konať kresťania. 
Musíme ale myslieť aj na ostatných „obyčajných“ ľudí, ktorí toho 
schopní nie sú a ako chrániť ich aj ich skutočné prirodzené dobro.   
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